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Rozsáhlé opravy  
mateřské školy
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Slovo starostky

Vážení a milí spoluobčané, 
listopad je vnímán jako čas 
vzpomínek na ty, kteří s námi 
již nejsou, a jako příležitost 
k naslouchání a překonávání bariér.
Mám velkou radost hned ze dvou 
říjnových komunitních akcí.  
Zatímco Půlmaraton slavil již šestý 
ročník, Cesta za snem, věnovaná 
přiblížení handicapovaných a „těch 
ostatních“, se v Klánovicích konala 
poprvé. Ještě jednou děkuji všem 
organizátorům za perfektně 
uspořádanou akci a smekám před 
všemi účastníky.
Abychom ulehčili našim seniorům, 
kteří mají zájem o třetí dávku 
očkování proti koronaviru, 
zajistili jsme očkování opět 
v Klánovicích. Zájemci, registrujte 
se na telefonu 281 961 201.
Po koronavirem vynucené pauze 
opět přivítáme naše malé občánky, 
na které se moc těšíme. Stejně 
tak se těšíme, že si zazpíváme při 
rozsvícení vánočního stromu 
před základní školou ve čtvrtek 
2. prosince v půl páté večer. 
Těšíme se také, že na radnici 
přivítáme našeho klánovického 
poslance, doc. Vladimíra Balaše.
S vděčností vzpomeňme na 
17. listopad 1989, kdy se začala 
psát nová kapitola naší republiky.
A jako vždy jsem tu pro vás, 
připravena vám pomoci, naslouchat 
vašim podnětům a připomínkám. 
Na úřadě, na telefonu nebo první 
listopadový čtvrtek od 17 hodin 
v KC Beseda. Přeji vám krásné 
podzimní dny a pevné zdraví.
vaše starostka Zorka Starčevičová 

l souhlasila s prodejem 
zastaralého malotraktoru 
s odhadní cenou 90 000 korun 
obálkovou metodou, vyhrála 
nejvyšší nabídka s částkou  
187 000 korun. 
l zadala vytvoření projektové 
dokumentace na stavbu 
retenční nádrže na odpadní 
a dešťovou vodu v areálu 
fotbalového klubu.
l schválila udělování čestných 
občanství, pravidla budou 
předložena na příštím jednání 
zastupitelstva. 
l schválila příspěvek 20 000 
korun lidem, které postihl 
výbuch domu v Koryčanech.

Zápisy RMČ a ZMČ jsou na webu městské části. Záznamy z jednání ZMČ 
jsou na YouTube kanálu „Praha ‑Klanovice“. Petr Vilgus, tajemník úřadu

l odsouhlasila opravu obratiště 
autobusu na Nepasickém 
náměstí a části ulice Slatinská.
l zadala opravy hasičských 
vozidel z dotace z magistrátu.
l přijala do majetku Klánovic dar 
od Hasičského záchranného sboru 
– vysílačky pro naše dobrovolné 
hasiče s pořizovací hodnotou přes 
600 000 korun.
l dokončila přejímku soch 
vzniklých v projektu Sochání pro 
Hedviku.
l na základě poptávkového řízení 
vybrala zhotovitele zakázky 
„Založení a osázení 120 m2 
trvalkových záhonů“. Klánovice 
tedy v příštím roce opět rozkvetou. 

Rada městské části:

ÚŘAD MĚSTSKÉ ČÁSTI PRAHA ‑KLÁNOVICE, U Besedy 300/8, Praha ‑Klánovice 190 14
ID datové schránky: 2u4aks8 Web: www.praha‑klanovice.cz; Facebook: facebook.com/praha.klanovice; Instagram: profil praha_klanovice;  

Tel: 281 962 264, 281 960 216; E ‑mail: urad@praha ‑klanovice.cz; Starostka: Mgr. Zorka Starčevičová, Tel: 603 543 329,  
E‑mail: starosta@praha ‑klanovice.cz; Tajemník úřadu: MgA., Ph.D. Petr Vilgus, Tel: 602 607 994, E‑mail: tajemnik@praha ‑klanovice.cz

VOLBY DO POSLANECKÉ SNĚMOVNY 
PARLAMENTU ČESKÉ REPUBLIKY

Volby 8. – 9. října 2021 i v Klánovicích proběhly úspěšně. Zúčastnilo 
se 1982 občanů, tj. v Klánovicích byla 77,66% účast. Výsledky jsou 
tyto: SPOLU – 940 hlasů, PirSTAN – 369 hlasů, ANO – 319 hlasů, 
SPD – 95 hlasů. Klánovice mají dokonce svého poslance, kterým se 
stal doc. JUDr. Vladimír Balaš, CSc. z kandidátky Piráti a Starostové. 
Srdečně gratulujeme!               Petr Vilgus

Informujeme
Vříjnovém Zpravodaji jsem byl 
v článku pana zastupitele MUDr. 
Poláka nařčen, že jako „nestranný“ 
úředník jsem opomenul důležitá fakta 
ohledně přístavby MŠ a následných 
reklamací. Považuji proto za potřebné 
předchozí informaci rozšířit. 

OPRAVENÁ KANALIZACE
Prováděcí stavební firma ACG 
Real s.r.o. na neodstraněné závady 
na přístavbě MŠ nereagovala. Po 
několika urgencích pouze, zato 
velmi dobře, opravila dešťovou 
venkovní kanalizaci a několik 
menších závad. Při řešení 
významně pomohl svou odborností 
radní Bc. Pavel Jaroš.  

NEOPRAVENÁ STŘECHA
Problémy se střechou, které trvají 
již dva roky, bohužel řešeny nebyly. 
Za velký problém považuji to, že 
doklady, především protokoly 
z kontrolních dnů a předávací 
protokoly, obsahovaly závady 
a nedodělky. To se týká i termínů 
odstranění (maximálně do 31. 10. 
2017), které nebyly dále sledovány 
a závady nebyly odstraněny. 

„PŘEVZATO  
BEZ ZÁVAD“
Závěrečný 
předávací protokol 

ve znění „převzato bez závad“ byl 
podepsaný pouze starostou bez 
podpisu odborného technika za 
městskou část. Navíc bez dovětku, 
který všichni právníci vkládají, 
a to: „vyjma reklamací na skryté 
vady, které když se projeví, budou 
reklamovány do 48 hodin“. Tato 
zázračná věta nebyla použita, a tím 
následně vznikají právní problémy 
při reklamaci. 

ODPOVĚDNOST 
ZHOTOVITELE
Přestože mám 38 let 
praxe a nejvyšší stavební 
vzdělání autorizace 
ČKAIT, na základě problémů 
s reklamacemi jsem si pozval 
soudní znalce na provádění staveb, 
aby mi potvrdili jádro problémů. 
V obou soudně znaleckých 
posudcích bylo konstatováno, že 
odpovědnost za závady na střeše 
MŠ jde za zhotovitelem, a ten by 
ji měl akceptovat a opravit. Firma 
odpovědnost odmítla s odkazem 
na předávací protokol bez závad 
a nedodělků. 

AKVÁRIUM VE STROPĚ
Na náklady MČ jsem následně 
zjistil a identifikoval závadu 
zatékání střešní konstrukcí, 
kdy při velkých deštích dochází 
dokonce k průsaku vody do střešní 
konstrukce, především v prostoru 
kuchyňky a chodby. Ve světlech na 
stropě vzniklo akvárium a museli 
jsme vypnout elektrické vedení 
v části školky. 

KONSTRUKCE 
PROHNÍVÁ
Pan zastupitel má 
pravdu, že střecha hned 
tak nespadne. Než kvůli 

zatékání prohnije nosná dřevěná 
část a lepené profily, tak to bude 
chvíli trvat. Příkladem může být 
závada, ke které došlo v tělocvičně 
v České Třebové, když se po roce 
zřítila střecha kvůli vadnému 
provedení. Tento případ byl 
prezentován i v televizi, starosta byl 
podmínečně odsouzen, projektant 
a statik dostali „flastr natvrdo“ 
a prováděcí firma šla do likvidace. 

POSUDEK NA WEBU
Každý švec rozumí svému kopytu. 
Proto se mělo i v tomto případě 
dát na odborníky. To, jak plesnivá 
a promáčená je konstrukce u výlezu 
na střechu, je zachyceno na fotkách. 

Podrobnosti,  fotodokumentaci 
a soudně znalecký posudek Ing. 
Popenkové najdete na webu MČ 
Praha ‑Klánovice. 

Ing. Milan Chroust, OVDŽP

Výsledky voleb 2021

OČKOVÁNÍ V KLÁNOVICÍCH
Našim seniorům, kteří mají zájem o třetí dávku očkování proti Covid‑19, 
jsme zajistili opět očkování v Klánovicích. Očkování začne v úterý 2. 11. 
v Hale starosty Hanzala. Předpokládané další termíny budou stanoveny 
na středy od 8 hodin v Klubu důchodců, a to nejvýše 20 lidí v jeden den. 

NUTNÁ JE PŘEDCHOZÍ REGISTRACE NA TELEFONU 281 961 201.
Buďtě opatrní a zodpovědní k sobě i ostatním. rada MČ Praha‑Klánovice

Covid-19 info

V zářijovém Zpravodaji jsem psal o neutěšeném stavu 
některých částí a prvků školky a o nutnosti rozsáhlých 
oprav po chybných krocích předchozí radnice. 

D Í L  D R U H Ý

Kvůli zatékání hnije nosná 
dřevěná část střechy.

EPIDEMIE COVID‑19 OPĚT STRMĚ STOUPÁ
Sledujte aktualizované informace Ministerstva 
zdravotnictví ČR a Hygienické stanice hl. m. Prahy.
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Zprávy z úřadu
Kabely a lampy 
najednou
Dokončuje se rozsáhlá 
rekonstrukce kabelů 
nízkého napětí 
v Medinské a okolí. 

Pokládku kabelů se nám podařilo 
zkoordinovat s výměnou lamp 
veřejného osvětlení. Díky této 

koordinaci 
se jedno 
místo nebude 
rozkopávat 
dvakrát. Navíc 
je lokalita 
připravená 
na zavedení 
rychlého 
internetu po 
optickém 

kabelu. Se zhotovitelem jsme 
vyjednali, že obnoví všechny 
asfaltové plochy na chodnících 
a příjezdových komunikacích. 
V příštím roce budou práce 
pokračovat v oblasti ulic Smiřická, 
Habrovská a V Pátém a postupně 
energetici vymění všechny 
zastarávající kabely na našem území. 

Pod zem!
Dlouhodobý problém 
s úsekem nebezpečného 
nadzemního vedení 
elektřiny byl v Pilovské.

Každou chvíli tam vyjížděli naši 
hasiči, aby vedení zabezpečili před 
pády větví a stromů. Firma JEZL, 
která vyměňuje kabely v Medinské 
a okolí, nyní tento nebezpečný úsek 
umísťuje konečně správně, a to 
pod zem. Podařilo se nám tento 
zásah „navíc“ s firmou dojednat bez 
finančních nároků na městskou část.

Rychlý internet

V Klánovicích je zastaralá 
a pomalá internetová síť. 
Staré metalické rozvody 
dávno nevyhovují 
současným potřebám. 

Málokterý poskytovatel 
připojení je však ochotný vést 
drahé optické přípojky v zástavbě 
rodinných domů, kde jsou 
odběratelé od sebe „neefektivně“ 
vzdáleni (na rozdíl od bytových 
jednotek na jednom místě, 
například v paneláku). Jednání 
přesto probíhají a pokud vše klapne, 
už za rok by mohlo být na optice 
celé území naší městské části. 

Internet pro 
naši školu 
Jako urgentní jsme 
vyhodnotili chybějící 
kvalitní internetové 
připojení především 
do školy, což prokázal 
i covidový rok s on ‑line 
výukou. 

Masarykova základní škola by 
proto měla získat rychlou optickou 
přípojku na páteřní síť CETIN.  
A do konce roku by měla být 
zavedena pevná internetová přípojka 
i do Haly starosty Hanzala. 
Ve spolupráci s firmou CETIN jsme 
také konečně zavedli internetovou 
přípojku do tělocvičny Beseda a do 
obecních bytů nad Besedou. 

Parkovací zóny

Projekt parkovacích 
zón se po zářijovém 
jednání klánovických 
zastupitelů dále 
posouvá k realizaci. 

Na magistrát byly odeslány 
požadavky na rozšíření zóny 
směrem na sever, projektant Ing. 
Horský už jedná se silničním 
správním úřadem v Újezdě nad 
Lesy o základních parametrech 
projektu a o povolení značení. 
Provoz zón by měl být zahájen 
v příštím roce,. Až bude 
jasný termín, zveřejníme jej 
ve Zpravodaji, včetně všech 
potřebných informací. 

Doufejme, že Klánovice již brzy 
přestanou být parkovištěm pro 

Zprávy z úřadu
Středočeský kraj. Přes Klánovice 
vede dostatek autobusových linek, 
které obslouží všechny dojíždějící 
na naše nádraží. Pro cesty 
Středočechů na vlak fandíme MHD. 

INFORMACE O MHD
Klánovice zároveň jednají 
s organizátorem Pražské 
integrované dopravy ROPID 
o tom, aby na našem území byly 
instalovány informační systémy 
o příjezdech a odjezdech MHD. 
Měly by jednak zobrazovat přestupy 
mezi autobusy a vlaky, jednak 
by se zde objevovala informace 
o zpoždění. 

Nový předseda 
přestupkové 
komise
Přestupková komise  
je důležitý orgán, který 
řeší mimo jiné různé 
spory mezi občany. 

Řeší také další škodlivé 
protiprávní činy, které nedosahují 
závažnosti trestného činu. Komise si 
může předvolávat občany k podání 
vysvětlení a v případě porušení 

pravidel může udělit pokutu. 
Novým předsedou jmenovala paní 
starostka externistu – právníka 
Davida Černého. Členy jsou 
radní Pavel Jaroš, tajemník Petr 
Vilgus, zaměstnankyně úřadu 
Alena Janoušková a občanka Šárka 
Volešová. Děkujeme dosavadnímu 
předsedovi Pavlu Jarošovi za jeho 
dlouholetou práci a všem členům 
komise přejeme pevné nervy 
a mnoho spravedlivých rozhodnutí.  

Další jednání 
s pražskými 
radními
Díky vytrvalé práci jsou 
Klánovice v Praze slyšet.

Tajemník Petr Vilgus jednal 
s radním hl. m. Prahy pro oblast 
majetku Janem Chabrem. Tématem 
jednání byl výkup soukromých 
pozemků pod komunikacemi 
a odsvěření významnějších 
komunikací a pozemků v rukou 
státu v lese a na nádraží. 

Starostka Zorka Starčevičová 
jednala s náměstkem primátora 
pro oblast financí Pavlem 
Vyhnánkem. Schůzka se týkala 
podpory výstavby domu IZS na 
hranici Klánovic a Šestajovic, 
podpory pro výstavbu nového 
zázemí našich fotbalistů a investic 
do komunikací a podzemních sítí. 
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Jubilanti

Poděkování

Srdečně blahopřejeme 
našim spoluobčanům, kteří si 
připomínají svá životní jubilea.  

MČ Praha‑Klánovice 

JUBILANTI 
LISTOPAD 2021

Ludmila Matoušková
Josef David
Karel Ježek
Pavel Jůn

Jiřina Špicarová
Jarmila Svitáková

Jiří Dostál
Marie Králíková

Jarmila Hovorková
Helena Hladíková

Jaroslava Choroušová

POCTIVÝ NÁLEZCE
Ráda bych prostřednictvím 
Klánovického zpravodaje 
poděkovala poctivému nálezci 
mého telefonu v autobuse linky 
č. 303. Nálezce telefon odevzdal 
panu řidiči a ten ho následně 
předal mně.
Velice si vážím Vašeho chování 
a doufám, že prostřednictvím 
tohoto příspěvku budete příkladem 
pro ostatní.   Kateřina Sejkorová
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Přímské 
náměstí 
DÍL PÁTÝ

Významná část nynější 
zelené plochy na 
Přímském náměstí je 
v soukromém vlastnictví. 

Územní plán zde již několik 
desetiletí umožňuje zástavbu 
rodinnými domky. 

POZEMKY SOUKROMÉ 
A OBECNÍ
Většinový majitel projevil zájem 
o realizaci zástavby a první 
informace přinesl Zpravodaj přesně 
před rokem, v KZ 11/2020. Bohužel, 
vlastnická struktura tohoto místa 
nebyla šťastná – napříč vedené 
obecní pozemky (historické 
obecní cesty) rozdělovaly blok 
a vytvářely parcely složitých a těžko 
využitelných tvarů. Rozložení 
soukromých a obecních pozemků 
také nedovolovalo vytvořit 
standardní uliční síť, kterou by 
mohli projet popeláři, záchranka 
nebo hasiči.

DOHODA NA ŘEŠENÍ
Pod vedením radního Pavla Jaroše 
byla vyjednána dohoda, kterou 
v několika fázích schválilo naše 
zastupitelstvo. O situaci a o vývoji 
jednání podrobně informoval 
Zpravodaj v březnu, dubnu 
a květnu 2021. Poslední dohoda 
k jižní části náměstí byla schválena 
v září letošního roku. Výsledkem 

je celkově nové řešení prostoru 
náměstí, které vyjde vstříc jak 
veřejnému zájmu, tak potřebám 
soukromníka. Podrobnosti přinese 
Zpravodaj v dalších číslech.

Novinky z golfu
Na facebooku se objevila 
pozvánka na akci do 
areálu golfové klubovny.

Obratem jsme vyzvali 
organizátora těchto aktivit ke 
schůzce. Tajemník ho upozornil, že 
působí v lese, nedaleko ochranných 
pásem chráněných území, že je 
v přírodním parku, že část klubovny 
je postavená v rozporu se zákonem 
a tudíž je nezkolaudovaná a že je 
nepřijatelné, aby soukromá vozidla 
zajížděla na pozemky, které jsou 
vedené jako lesní. Aktivity na golfu 
budeme dále sledovat. 

Připravili:  
Petr vilgus, Zita Kazdová
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Odpady aktuálně
BIO VOK KONTEJNERY 
NA BIOLOGICKY 
ROZLOŽITELNÝ ODPAD

SOBOTA 6. 11. 2021
9:00–12:00
l Medinská x Smiřická ulice  
l Dobřenická x Voňkova ulice

SOBOTA 20. 11. 2021
9:00–12:00
l Lochenická x Medinská ulice
l Nepasické nám. x Rodovská ulice

VOK KONTEJNERY  
NA OBJEMNÝ ODPAD

SOBOTA 20. 11. 2021
9:00–13:00
l Přímské náměstí
l Všestarská x Jeníkovická ulice

MOBILNÍ SBĚR 
NEBEZPEČNÉHO ODPADU 
A POTRAVIN. OLEJŮ

ÚTERÝ 2. 11. 2021
17:40–18:00
l Votavova ul. (u nákup. střediska)
18:10–18:30
l Krovova ul. (u rest. Katalpa) 
18:40–19:00
l Šlechtitelská x Libčanská ul. 

Kapalné odpady musí být pouze 
v pevně uzavřených nádobách!

OTVÍRACÍ DOBA 
DEPONIE 2021:

1. listopad – 12. prosinec

PONDĚLÍ 15:00 – 17:00

STŘEDA 15:00 – 17:00

PÁTEK 15:00 – 17:00

SOBOTA 9:00 – 12:00

O státních svátcích je zavřeno.

Kompletní přehled najdete na 
webu městské části: PRAKTICKÉ 
INFO – Kam s odpady.

Vstup do mateřské školy na začátku školního roku 
byl pro některé děti i jejich rodiny významným 
životním mezníkem. 

Co se učíme 
začátkem roku

Děti si zvykají na odloučení 
od rodičů, tvoří si vazbu s paní 
učitelkou, navazují vztahy 
s ostatními dětmi, učí se novým 
pravidlům a odlišnému způsobu 
vedení, přivykají si na odlišné 
stravování.

HRNEČKU, VAŘ!
Jednou z našich nejoblíbenějších 
akcí je Hrnečku vař. Letošní září 
se konal již 10. ročník a mohli jste 
zde opět ochutnat to nejlepší, co 
naše jídelna nabízí. Cílem 
tohoto setkání je poznávání 
uvařených jídel všemi 
smysly, ale také potkávání 
nových kamarádů. 
Je to čas popovídat si 
s učitelkami a strávit 
příjemné odpoledne. 
Návštěvníci ochutnávali typické 
pochutiny, které naše krásná země 
nabízí, například pečenou dýni 
Hokaido plněnou mletým hovězím 
masem, polévku z pečených paprik 
a rajčat, cuketový guláš Bezděk, 
pomazánky nebo borůvkový koláč. 
Velké poděkování patří našim 
sponzorům: Český farmářský 
trh (ovoce a cukety), Jarka a Petr 

Schauerovi z Úštěku (bio jablka, 
hrušky, cukety), Světlana a Josef 
Cikánovi z Nedomic (hokaido), 
Ovoce a zelenina U Kaluže, Spolek 
přátel klánovické školky a dekorací 
přispěla paní Jitka Bočková.

RODIČE A PRARODIČE, 
PŘIDEJTE SE!
Jak už bylo zmíněno v zářijovém 
čísle Klánovického zpravodaje, 
celý školní rok nás bude řemesly 
provázet pavouček Poutníček 

z panství barona 
Gerharda ze Žáku, 
patrona naší školky. 
Ten už dětem předal 
Tovaryšský list, na který 
budou celý rok sbírat 
razítka daných řemesel. 
V rámci našeho projektu 

mezi nás rádi zapojíme odvážné 
rodiče či prarodiče, kteří by nám 
o nějakém řemesle něco pověděli 
a ukázali dětem, jak věci fungují 
a co všechno naše ruce dokážou. 
Všichni, kdo byste se k nám rádi 
přidali, jste srdečně vítáni u nás, 
v mateřské školce.

Za kolektiv MŠ  
Dana Radinová, ředitelka

 

Zásahy hasičů
Přelom září a října 2021 
byl pro klánovické hasiče 
poměrně klidný. 
Ostré výjezdy nebyly, o to více 
bylo taktických a prověřovacích 
cvičení. Také jsme pomáhali škole 
se stavbou zahradní třídy – 
altánu, včetně 
pokládky dlažby.
l 18. září byli 
hasiči pozváni na 
oslavy 95. výročí 
založení sboru v sousedním Újezdě 
nad Lesy. Zde jsme se prezentovali 
požární plošinou a Ivecem.
l 19. září se naše jednotka 
připojila k uctění památky 
kolegů z Koryčan, kteří zahynuli 
při výjezdu.
l 25. září se naše 
jednotka s technikou 
zúčastnila Dne hrdinů 
na výstavišti v Holešovicích. 
Předvedla a návštěvníkům ukázala 
svou výjezdovou techniku.
l 1. října v 10:22 se rozezněla 
siréna. Jednotka byla vyslána 
s CAS 32 Tatra na požár plnírny 
plynů v Hostivaři. Na místě 
jsme zajistili dodávku vody pro 
zásah. Naštěstí se jednalo jen 
o prověřovací cvičení.
l 2. října jsme byli pozváni na 
oslavy 140. výročí založení SDH 
Kbely. Součástí oslav bylo i cvičení 
„Nehoda autobusu a vozidla“.
l 17. října se část jednotky 
zúčastnila výcviku čerpání 
z vodního zdroje a část hasičů se 
zapojila do pomoci s organizací 
Klánovického půlmaratonu. 

Pavel Jaroš, velitel JSDH

DŮLEŽITÁ ČÍSLA NA HASIČE: Velitel 
JSDH Bc. Pavel Jaroš: 607 551 670; 

Zástupce velitele JSDH Michal Raiser: 
723 693 816; Strojník Lukáš Tvrdý: 

605 143 233; Starosta SDH a strojník 
JSDH Martin Žebro: 603 215 229; 

Případně tísňová linka 150 či 112 

Důležitá čísla

M A T E Ř S K Á  Š K O L A  K L Á N O V I C EZprávy z úřadu pokračování ze strany 5

 
Najdete příště

Vneděli 17. října 2021 se běžel 
šestý ročník prestižního závodu  
KLÁNOVICKÝ 1/2MARATON. 
Na fotky a ohlédnutí za sezónou se 
můžete těšit v příštím Zpravodaji.
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Houby,
které 
moří 
stromy

Takhle rozsáhlá 
odhalená rána 

na kmeni nemá 
šanci se zahojit. 
Tady mají houby 

volnou cestu.

spóry se dostanou do suššího dřeva, 
které voda nechránila. Houba pak 
proniká dřevem velmi pomalu, ale 
nakonec je všude. Vnitřek stromu 
postupně práchniví a po mnoha 
letech jsou i silné kmeny duté.  
Příznakem toho, že uvnitř kmene již 

dlouho pracuje houba, 
jsou plodnice ve tvaru 
polovičního talíře, které lze 
vidět i zvenku na stromě. 

I nemocný strom 
dokáže přežít dlouho
Ve měste se stromy 
napadené houbou často 
kácejí kvůli obavám 
z pádu. V lese a mimo 
města je ale lepší nechat 
je dál žít. Houby totiž 
pracují velmi pomalu. 
Některé napadené stromy 
tak dokáží spokojeně žít 
i více než půlstoletí.
Plodnice hub jsou také 
často domovem vzácného 
hmyzu. A v neposlední 
řadě,  dřevo houbou 
„zpracované“ patří do 
přírodního koloběhu.
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Existují houby, které žijí v půdě 
a vytváří speciální podzemní 
síť a pomáhají kořenům stromů 
a rostlin. Pak jsou ty, které sbíráme 
na smaženici, nebo jim podobné, 
kterým se raději vyhneme.
A jsou i houby, které se živí dřevem 
a pomáhají likvidovat 
zbytky stromů. Ty samé 
houby mohou být přímo 
příčinou úhynu stromu. 
Všechny jsou důležitou 
součástí lesní soustavy. 

Zdravý strom  
se umí bránit
Dokud má strom 
neporušenou kůru, má 
obranu proti výtrusům 
těchto dřevokazných hub. 
Houby mají rády vlhko, 
ale musí dýchat a k tomu 
potřebují přístup vzduchu. 
Pod kůrou má strom své 

"vodovodní potrubí" a díky 
němu je zde dřevo mokré. 
Tam tedy houba dýchat 
nemůže. Pokud však dojde 
k odloupnutí kůry většímu 
než cca padesátikoruna, 

Lesní koutek
KLÁNOVICE OBKLOPUJE ÚŽASNÝ ORGANISMUS  
ZVANÝ LES. CHCETE SE O NĚM DOZVĚDĚT NĚCO VÍC?

Houby jsou zvláštní organismy. Nejsou to rostliny, 
ani živočichové a nejen v lese jsou všudypřítomné.

V pátek 1. října 2021 přivítal klánovický úřad návštěvu z Lesů hlavního města Prahy.

Podle knihy Petera Wohllebena Slyšíš, jak mluví stromy?; s laskavým 
svolením nakladatelství kazda. Shoda jména nakladatelství se 

jménem šéfredaktorky Klánovického zpravodaje je čistě náhodná.

Stromová houba, jako 
třeba choroš, má tvar 
stříšky. Nahoře je 
vodotěsná. Chrání tak 
pod sebou v dírkách 
zasazené výtrusy neboli 
spory. Protože spory 
jsou jemný prášek, 
při zvlhnutí by se 
spojily. Když je venku 
sucho, ze svého úkrytu 
vypadnou a s větrem 
letí k dalšímu stromu.

Jestliže strom padne, 
rostou klobouky hub 
zase tak, že nahoře 
je "střecha" a dole 
dírky. Protože se ale 
původní část houby 
u kmene již neobrátí, 
snadno poznáme, který 
klobouček vyrostl před 
pádem a který po něm.

Vážení spoluobčané z Klánovic,
blíží se závěr kalendářního roku 
a já Vás chci poprosit za všechno 
živé v našem Přírodním parku 
Klánovický les – Čihadla. Do 
této chráněné oblasti patří nejen 
Klánovický les, ale celé Klánovice 
a velká část Újezdu nad Lesy. 
Prosím, nepoužívejte žádnou 
pyrotechniku. 
Zvířata volně žijící i naši domácí 
mazlíčci jsou na hluk velmi citliví 
a v řadě případů je může ohrozit 
na zdraví. Silný šok vyvolaný 
hlukem často u nich způsobí 
dezorientaci, zmatenost až smrt. 
Bohužel se ještě často stává, 
že jim mnozí z nás vědomě 
ubližujeme právě 
používáním dělbuchů 
a petard. 
Nebudu uvádět 
výše případných 
sankcí, které mohou 
být vymáhány Městskou 
policií nebo na základě svědků 
a ohlášení Odborem životního 
prostředí. Věřím, že každý 
slušný člověk dokáže oslavit 
Vánoce, příchod nového roku 
nebo jakoukoli významnou 
událost jinak, než silnou 
pyrotechnikou.
Pojďme společně ctít závazný 
dodatek k vyhlášce z prosince 
2020 č.4/ 2017 Sb. hl. m. Prahy, 
kterým se zakazuje používání 
jakékoli pyrotechniky v přírodních 
parcích na území celé Prahy, 
tedy i v celých 
Klánovicích. A to 
nejen na Silvestra  
či Vánoce, ale po 
celý rok. 
Jde nám všem určitě 
o to, abychom kolem 
sebe měli krásný 
a živý les. Děkuji. 

Marie Macháčová,  
ZO ČSOP, Praha Klánovice 

Prosba

O ČEM SE JEDNALO?
O činnosti Lesů hlavního města 
Prahy (dále LHMP) a okruzích 
možné spolupráce s Klánovicemi. 
Dále o principech udržitelného 
hospodaření v pražských lesích, 
o suchu a jeho následcích, 
o pokračující kůrovcové kalamitě. 
Také o množství konkrétních úkolů, 
úkonů a užitečných informací, ke 
kterým se budeme ve Zpravodaji 
postupně vracet. Dnes uvedeme jen 
několik základních postřehů.

PŘIROZENÁ OBNOVA 
Lesníci z LHMP považují Klánovický 
les za mimořádnou lokalitu, která je 
významná pro rozsah lesní plochy 
a její celistvost, což umožňuje 
našemu lesu fungovat jako cenný 
biotop s vlastním mikroklimatem. Je 
proto důležité zachovat přirozenou 
obnovu lesa. Z toho důvodu jsou 
například z porostů odstraňovány 
nepůvodní dřeviny, zejména dub 
červený, akát a borovice černá. 
Každý z těchto druhů svým růstem 
nebo agresivním zmlazováním (dub 
červený) přirozené obnově brání.

SUCHO A KŮROVEC
Neustále je nutné mít na paměti, že 
přirozené procesy v lese mají „dlouhé 
lhůty“. Například sucho nabíhalo 
několik desetiletí s kulminací 
v posledních několika letech. A stres 
z předchozího sucha bude dobíhat 
další 3 – 4 roky, a to bez ohledu 
na to, že letošní rok byl vláhově 
o něco příznivější. Stromy, oslabené 
tímto dlouhodobým stresem ze 
ztráty vláhy a vysokých teplot, více 
podléhají škůdcům. Nejvýrazněji se 
projevuje lýkožrout smrkový, obecně 
„kůrovec“, který ohrožuje především 
smrky, ale už i modříny a douglasky. 
Usychají také mladé borovice, a to 
proto, že hladina spodní vody klesla 
pod linii, kam dosáhnou jejich 

kořeny. Také se množí škůdci, kteří 
napadají sazenice a mladé stromky. 
Na to všechno a na další řetězec 
příčin a následků je nutné reagovat 
úpravou nové výsadby, její plochy 
a ostatních parametrů.

LINIOVÉ STAVBY
Co se vody v krajině týká, víte 
například, že liniové stavby –  
třeba kanalizace, elektrické vedení 
a dopravní stavby – fungují v krajině 
jako drén, který odvádí vodu 
z rozsáhlého území? I to je jeden 
z důvodů, proč krajina, včetně lesů 
rychle vysychá a mění se. A velmi 
nákladná stavební opatření proti 
této škodlivé „melioraci“ pomáhají 
jen částečně. Další problém 
liniových staveb a především 
kolejí je ten, že je zvířata často 
využívají jako migrační trasu. To je 
případ i našich divočáků, se všemi 
negativními důsledky.

CESTY V LESE
Lesní cesty a jejich stav jsou 
stále v centru zájmu v souvislosti 
s nárůstem počtu návštěvníků 
lesa. Cesty jsou ale především 
používány pro lesní práce 
a svoz dřeva. Aby nebyly příliš 
poškozovány, jsou plánované práce 
posouvány na zimní období, kdy 
je podklad umrzlý a nerozjezdí 
se. Pracovníci také na polovinu 
snižují náklad traktoru s návěsem, 
a tím i jednorázové zatížení cesty. 
Plánovaný pohyb těžké techniky 
dávají LHMP dopředu vědět na 
úřad, je tedy možné zkontrolovat, 
zda je po skončení prací cesta 
opravena. Vše se ale do puntíku 
naplánovat nedá, takže můžeme 
narazit i na rozježděné a blátivé 
cesty. Součástí prací je ale jejich 
úprava po skončení svážení.

A NOVÉ PĚŠÍ CESTY 
NEBO CYKLOSTEZKY?
Podrobněji byla projednána 
především spojka z Habrovské 
k nádraží. Způsob využití pro 
pěší a cyklisty by mohl navázat na 
plánované práce Pražské energetiky, 
která bude vytvářet průsek nad 
pokládkou kabelů.

LHMP VE ZPRAVODAJI
Lesy hl. m. Prahy obhospodařují 
lesní porosty v majetku hlavního 
města v souladu se zásadami 
trvale udržitelného hospodaření, 
označenými mezinárodními 
certifikáty PEFC (Programme 
for the Endorsement of Forest 
Certification Schemes) a FSC (Forest 
Stewardship Council). Nedílnou 
součástí jejich práce je vzdělávání 
a programy pro veřejnost. Nejen 
proto se můžeme těšit, že články 
z LHMP se budou objevovat 
i v Klánovickém zpravodaji.

Zita Kazdová

Do Klánovic přijel ředitel LHMP  
Ing. Ondřej Palička a vedoucí střediska 

Lesů Ing. Petr Hrma. Na fotce po 
přátelském jednání se starostkou Zorkou 

Starčevičovou, místostarostou Jiřím Bekem 
a tajemníkem Petrem Vilgusem.

Pražské lesy v Klánovicích

Klánovický les je 
cenný pro svůj rozsah 

a celistvost. To možňuje 
lesu fungovat  

jako biotop s vlastním 
mikroklimatem. 
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VKlánovicích se na památku 
malířky a ilustrátorky, paní 
Hedviky Vilgusové, každoročně 
koná Sochání pro Hedviku, 
při němž vznikají díla spojená 
s umělci, jejichž 
život poznamenal 
boj se zhoubnou 
chorobou. Letos pro 
Klánovice vznikne 
socha Vašeho 
dlouholetého kolegy 
pana Ladislava 
Smoljaka. Kdybyste 
na něj měl krátce 
vzpomenout, jaký 
rys jeho osobnosti se Vám vybaví?

Z. S. On pořád něco budoval, 
byl velmi aktivní. Socha bude 
zhotovená z cihel a i to mi přijde 
typické. Láďa byl třeba ochoten 
otloukat staré cihly, když z nich 
stavěl svůj dům.
V roce 1988, když si 
Československo připomínalo 
sedmdesáté výročí svého vzniku, 
jste byl v časopise Scéna dotázán, 
o čem při té příležitosti přemýšlíte. 
Odpověděl jste tenkrát mimo 
jiné: „o zlatých českých rukách 

– kam se poděly, o lhostejnosti, 
nemravnosti a cynismu – kde se 
vzaly, o nápisu na prezidentské 
vlajce, zda je platný…“ Mohu 
se zeptat, o čem jste přemýšlel 

při příležitosti 
stého výročí vzniku 
Československa?

Z. S. O tom, že se 
splnila touha mnoha 
generací a máme 
samostatnou republiku 
– co si tu navaříme, 
to si také sníme. 
Čekal jsem však, že 

se povznesou i mravní principy, 
kterými se náš život řídí – že lidé 
nebudou volit nepoctivé politiky jen 
proto, že jim slíbí zvýšení důchodu. 
Také se divím, že národu nevadí 
posádka, která se opevnila na 
Hradě. Přesto jsem rád, že v téhle 
zemi mohu žít.

Děkuji Vám za rozhovor.  
Za Klánovický zpravodaj a jeho 
čtenáře Vám přeji hodně zdraví 
a co možná nejvíc důvodů 
k radosti.
Ptal se a naslouchal Tomáš Ruda

Co si v Čechách navaříme,  
to si také sníme
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Benefičního večera ve prospěch projektu Sochání  
pro Hedviku se zúčastnil pan Zdeněk Svěrák. Krátký 
rozhovor pro Klánovický zpravodaj vznikl právě zde.

Třetí benefiční koncert Sochání pro Hedviku 
v úterý 21. září 2021 přinesl do Klánovic 
radostný a slavnostní kulturní zážitek.

“

„Láďa pořád  
něco budoval,  

byl velmi aktivní. 
Socha bude 

zhotovená z cihel, 
to mi přijde  

typické. 

Nahoře: Hudba Hradní stráže a Policie ČR se svým 
šéfdirigentem plk. MgA. Václavem Blahunekem 
v soustředění před vystoupením.

Nahoře: zářící konferenciérka a operní  
pěvkyně Miroslava Časarová zpívá Carmen.

Vlevo: David Smoljak, Petr Brukner a Zdeněk 
Svěrák s humorem vzpomínají na tátu a 
kamaráda Ladislava Smoljaka.

Nahoře: dívčí sbor Claireton Chorale 
který, zpíval písničky Zdeňka Svěráka, 
dirigovala Světlana Tvrzická ml.

Vlevo: společné zpívání na závěr –zleva 
Gabriela Urbánková, Petr Somol, Zdeněk 
Svěrák, David Smoljak, Tomáš Savka 
a Miroslava Časarová.

Nahoře: plné jeviště i hlediště ve sportovní hale 
a závěrečný potlesk.

Vlevo: pan Karel Vilgus s mjr. Mgr. Pavlem Pelánem, 
manažerem orchestru.

Hala starosty Hanzala ožila nejen 
velkým orchestrem Hudby Hradní 
stráže a Policie České republiky 
s dirigentem, sólisty a zpěváky, 
dívčím sborem Claireton Chorale 
a čtveřicí milých hostů – účinkujících, 
ale především početným publikem 
z Klánovic i okolí. 
Hudbu doplnily laskavé a vtipné 
vzpomínky na velkého českého 
typografa Milana Kopřivu a na herce 
a režiséra Ladislava Smoljaka, jimž 
budou věnovány dvě nové sochy 
v projektu Sochání pro Hedviku.  
Milana Kopřivu představil pan 
Petr Somol, na Ladislava Smoljaka 
vzpomínali kolegové Petr Brukner 
a Zdeněk Svěrák a syn David Smoljak.
Krásný večer si můžeme připomenout 
na fotografiích a v poděkování hlavního 
organizátora, pana Karla Vilguse.

 
Co se děje na síti

I pouhé prohlížení příspěvků 
v klánovických facebookových 
skupinách vás může obohatit, 
inspirovat i rozčílit. Pokud 
máte cokoliv na srdci, 
neváhejte a pište. 

V první třetině října se našlo 
dost důvodů ke komentování 
parlamentních voleb. Většina 
diskutérů si pochvalovala 
nadprůměrnou volební účast 
a výsledky v naší městské 
části. FB stránka místní volební 
formace Čas na změnu jako 
první zveřejnila informaci, že do 

Poslanecké sněmovny 
PČR byl zvolen 
Vladimír Balaš (STAN), 
renomovaný právník žijící 
v Klánovicích. 

Téma voleb se objevilo nejen na 
Klánovickém politickém kolbišti, 
ale překvapivě i v původně 
nepolitickém Vivatu Klánovice. 
Jinak v této populární skupině 
se to v příjemných podzimních 
dnech jen hemžilo všemožnými 
praktickými radami a nabídkami 
pro každodenní život. V případě, 
že taky hledáte řemeslníka 
doslova teď hned anebo byste se 
rádi zbavili nadbytečných věcí, 
nerozpakujte se napsat, třeba vám 
někdo ze sousedů a spoluobčanů 
vyjde vstříc. 
Informační kanál MČ opakovaně 
upozornil, že na území 

Klánovic probíhá 
natáčení další 
řady oblíbeného 
krimiseriálu Případy 
1. oddělení. Podle 
zveřejněných fotografií 
se dalo usuzovat, že 

v jedné z epizod si zahraje i zdejší 
železniční zastávka, což se poprvé 
stalo v komedii Vrchní, prchni!, 
tedy před dvaačtyřiceti lety. 

Jiří Karban

Děkuji vám všem!
Paní Časarové, paní Handlové, 
paní Jágrové, paní Janouškové, 
paní Kazdové, paní Kyjovské, 
paní Kubíčkové, paní Rajové, paní 
Starčevičové, paní Tvrzické, paní 
Tvrzické ml., všem z Claireton 
Chorale, paní Urbánkové.

Mužským a dámam kolem pana 
Blahunka, panu Bruknerovi, 
mužským kolem pana Jaroše a pana 
Krále, panu Kubíčkovi, panu Savkovi, 
panu Smoljakovi, panu Somolovi, 
panu Svěrákovi, svému synovi Petru 
Vilgusovi, panu Zajacovi a stejně 
tak všem zúčastněným divákům 
a posluchačům ještě jednou –  
m o c   d ě k u j i !  

Věřím, že si v dohledné době něco 
podobného zopakujeme. 

Karel Vilgus

Interview 
Tomáše Rudy 
se Zdeňkem 
Svěrákem 
bezprostředně 
po koncertu.

Halu starosty Hanzala     rozvibrovala klasika i šlágry...

Nahoře: starostka Zorka 
Starčevičová a Miroslava Časarová 
zahajují slavnostní večer. 

Nahoře: informatik Petr Somol vyprávěl 
o typografovi Milanovi Kopřivovi, jehož 
socha bude také stát v Klánovicích.
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Kulturní a společenské akce
O H L É D N U T Í  A  P O Z V Á N K Y

Návštěva v Besedě aktuality, pozvánky a rozhovory JANY PEXOVÉ

Všechny nás mrazilo 
a myslím, že ještě několik dní 
poté jsme měli o čem 
přemýšlet. Herecké 
výkony byly brilantní!

První říjnový Pokec 
v Besedě Petra Viziny 
se nesmírně povedl. 
Příjemné a srdečné 
povídání bylo s Táňou 
le Moigne, ředitelkou 
pobočky společnosti 
Google, podporovatelkou vzdělání, 
vědy a talentů, neziskovek 

a sociálních 
projektů. 
Zkrátka ženou, 
která září jako 
diamant!
Na příští Pokec 
s Martinem 
Řezníčkem, 
českým 
novinářem, 
reportérem 

a dlouholetým zpravodajem ČT 
v USA se můžete těšit v pátek 3. 12. 

Nenechte si ujít BIO SENIOR
Nejen (!) pro seniory jsme do 
programu zařadili odpolední 
projekce se zvýhodněným 
vstupným, obvykle kolem 60 korun.
Ve středu 3. listopadu dokument 
o Karlu Gottovi KAREL, režie: Olga 
Špátová‑Malířová.
A ve středu 10. listopadu Krajina 
ve stínu, režie: Bohdan Sláma.
Promítání začíná ve 14 hodin, 
ale kavárna bude otevřena již od 
13 hodin. Pro návštěvníky upečeme 
nějakou dobrotu a uvaříme dobrou 
kávu. Jste vítáni!

Vracejí se oblíbené 
pravidelné pořady  

V KC Beseda znovu 
ožívají vědomostní 
soutěže a chytrá 
klání. Poskládejte 
tým svých přátel 
(2 – 6 hráčů) a přijďte 
se pobavit Na Kvíz! 
Hrajeme (si) každé 
sudé úterý večer, 
přesné termíny 
a možnost rezervace 

stolu najdete na rezervace.nakviz.
cz, nebo v programu KC Besedy. 
Poslední středu v měsíci, poprvé 
24. listopadu, se od 19:30 koná 
Jam Session. Chcete si společně 
zamuzicírovat a seznámit se 
s novými lidmi? Multižánrová Jam 
Session je pro vás to pravé!

Zveme vás na kurz
Řezbářský kurz, zaměřený na 
domácí vyřezávání, se bude konat 
v sobotu 20. listopadu od 9:30 do 
12:00 a od 13:00 do 16:00. Učit vás 
bude zkušený lektor Daniel Flek, 
profesionální houslař, řezbář, 
výrobce hraček a loutek. Kurz je
vhodný od 15 let věku, pro mladší 
pouze v doprovodu dospělého. 

Využijte rezervační systém kina on‑
‑line nebo nás kontaktujte e‑mailem 
pro rezervaci místa, pokud chcete 
platit v hotovosti až v den konání 
akce. Konat se bude při počtu 
účastníků větším než osm. Tak 
neváhejte!

Advent v Besedě
Advent letos začíná koncem 
listopadu a naše adventní pořady 
zahajuje Mikuláš v neděli 
5. prosince. Venku si rozděláme 
oheň a budeme si vyprávět legendu 
o sv. Mikuláši. Začínáme v 16 hodin 
a pro každé dítko bude připravena 
nadílka. Místa pro děti je nutné 
rezervovat předem na kcbeseda.eu.
Další neděle 12. prosince přinese   
Vánoční jarmark. Sousedské setkání 
u stánků a dětských dílniček začíná 
ve 13:30 a rozloučíme se v 17:00.

Jana Pexová, Živá Beseda

V září navštívily Besedu dvě hvězdy – Vilma Cibulková 
a Betka Stanková v představení Gedeonův uzel... 

Nenechte si 
ujít středeční 
BIO SENIOR 

od 14 hodin za 
zvýhodněné 

vstupné.

Vědomostní soutěže 
a chytrá klání znovu 

ožívají. Poskládejte tým 
a přijďte se pobavit  

Na Kvíz!

Cílem našeho výletu bylo město 
Roudnice nad Labem.  
Prohlédli jsme si staré centrum, 
zájemci navštívili městskou galerii 
v bývalé jízdárně, došli jsme na 

vyhlídku u kamenné věže Hláska. 
Po únavném chození po staré 
dlažbě (kočičí hlavy) jsme si rádi 
sedli na oběd v Zámecké vinárně. 

Prohlídka lázní a chrámu
Po obědě jsme přejeli na prohlídku 
Lázní Mšené, kde se nám velmi 
líbilo. A na závěr jsme si ještě 
prohlédli nedostavěný gotický 
chrám z roku 1330 v Panenském 
Týnci. Doufáme, že působení 
místní pozitivní zóny nám posílí 

obranyschopnost organismu po 
celou další zimu.

Těšíme se na setkání
Doma pokračujeme v pravidelné 
činnosti – cvičení v pondělí 
a posezení ve čtvrtek – a těšíme se 
na "podzimní setkání" v hotelové 
škole v úterý 9. listopadu 2021.

Olga Paplhamová, Místní 
organizace STP Klánovice

Poslední výlet podzimu jsme absolvovali 5. října.

Taťána le Moigne  
s Petrem Vizinou v Besedě.
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Konalo se již tradiční sportovně 
poznávací odpoledne Les plný 
zvířátek, určený (nejen) pro děti 
z mateřské školy.
Na osmi stanovištích si všichni užili 
množství zábavy a poznávacích 
úkolů, k tomu byl bohatý a pestrý 
doprovodný program.

Letos se zúčastnil rekordní počet 
160 malých návštěvníků. Program 
pro ně připravovalo 27 dětí z oddílu 
Stopa – Mladí ochránci přírody 
Klánovice se svými vedoucími. 

Poděkování patří všem vedoucím 
ze Stopy, kteří dokázali s dětmi 
z oddílu akci vymyslet, naplánovat 
a uskutečnit. Stejně tak náleží 
poděkování všem, kteří se podíleli 
na finanční podpoře: MČ Praha‑ 
‑Klánovice, Mladí ochránci přírody 
Praha a MŠMT. Všechny akce 
oddílu Stopa – Mladí ochránci 
přírody již mnoho let podporuje 
pan Michal Voráček a jeho Nadace 
pro rozvoj.

Marie Macháčová,  
ZO ČSOP Praha Klánovice

Klánovický les 
byl plný dětí a zvířátek

S V A Z  T Ě L E S N Ě  P O S T I Ž E N Ý C H

S T O P A  K L Á N O V I C E

V zónách pozitivity

Kulturní 
Klánovická 
veverka 
U příležitosti zábavného 
pořadu Klánovický 
svařák, jenž se konal 
v půlce října v KC 
Beseda, byly předány 
ceny Klánovická veverka 
za kulturní přínos obci. 

Ocenění, jež si vetklo do názvu 
typické klánovické zvířátko, získala 
pětice dam ze sdružení Nadosah, 
které uplynulých devět let úspěšně 
provozovalo Kulturní centrum 
Beseda. Gratulujeme a těšíme se na 
další ročník Klánovické veverky!

Jan Nejedlý 

V neděli 10. října ožil Klánovický les dětskými hlasy. 

V Lázních 
Mšené se nám 
velmi líbilo.

Magické místo 
v Panenském  
Týnci.

Naše lahodné 
prémiové lanýže 
a pralinky jsou bez 
chemické konzervace 
a umělých přísad 
a jsou přirozeně 
bezlepkové.
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Hydepark zastupitelů
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Veronika GOTTHARDT 

OPOZIČNÍ ZASTUPITELKA
za ODS

Ze Slavětínské ulice zmizel Z ‑Box 
Zásilkovny, který tam byl se 

souhlasem radnice umístěn dříve 
tohoto roku. Z ‑Box vyvolával 
rozporuplné emoce, když na 

jedné straně hyzdil stromovou 
alej, na straně druhé ale plnil 

svoji funkci. Z ‑Box se má nově 
přemístit do dvora obchodního 

střediska. Ve Facebookové 
skupině Vivat Klánovice jsem 
uspořádala anketu a zeptala 
jsem se lidí, kde by si Z ‑Box 

představovali. Ankety se zúčastnilo 
264 osob. Největší podporu, cca 
44 %, získalo umístění ve dvoře 

pošty, který je v soukromém 
vlastnictví. Pro možnost umístit 
Z ‑Box poblíž nádraží hlasovalo 

33 % respondentů. Do dvora 
obchodního střediska, kam se 
Z ‑Box má umístit, se vyjádřilo 
pouze 6 % respondentů. Další 

možnosti, které se objevily, byly 
poblíž parkoviště u školy, na 

zdi obchodního střediska nebo 
v Újezdě. Osobně bych také 

preferovala umístění u pošty nebo 
u nádraží. Škoda, že se nejdřív 

nezeptali.
—

Marie JÁGROVÁ

KOALIČNÍ ZASTUPITELKA
za ČAS NA ZMĚNU

Klánovice jsou jedna 
z nejzelenějších obcí s mnoha 

stromy, kterých však stále 
ubývá. A to nejen vlivem 

sucha, ale i necitlivé výstavby. 
Rozumný investor se snaží projekt 

přizpůsobit tak, aby perspektivní 
stromy zachoval. Ne však všichni 
developeři tak postupují. Touto 
tematikou se zabýval i článek 

Další betonová kostka se 13 byty 
na Slavětínské. Zajímalo mě, 

jak to s kostkou, resp. bytovým 
domem Klánovické terasy, 

dopadlo. Přestože se městská část 
i sousedé proti záměru odvolali, 

jejich námitky a připomínky byly 
zamítnuty. Smutné až absurdní 

je, že hlavním argumentem 
pro schválení takovéto stavby 

v stabilizovaném území je právě 
existence bytového domu 1146, 

vedle Olympu, od stejného 
stavitele. „Navrhovaný bytový 

dům tudíž není podle stavebního 
úřadu v rozporu s urbanistickým 
prostředím.“ Brzy se tedy může 

stát, že v rozporu s urbanistickým 
prostředím budou původní 

prvorepublikové vily. 
—

Slavomír JAROŠ  

OPOZIČNÍ ZASTUPITEL
za ODS

 Vedení naší městské části nadále 
pokračuje v linii produkování 
nekompetentních rozhodnutí, 
z nichž některá jsou dokonce 

v rozporu se zákonem. Rada MČ 
svým usnesením č. 674 „přiklepla“ 

242 000 korun za „zpracování 
studie a participaci projektu 

v oblasti územního a strategického 
rozvoje…“ spolku Centre of Central 

European Architecture. Avšak 
vedení MČ následně uzavřelo 

smlouvu se společností MOBA 
studio s.r.o., což je úplně jiný 

subjekt. Jedná se tedy o smlouvu, 
která byla uzavřena naší MČ 

v rozporu s usnesením RMČ a nese 

tedy znaky neplatnosti a rozporu 
se zákonem. A je jedno, že oba 
uvedené subjekty spojuje jedna 
a táž osoba, která za ně jedná. 

Vždy je potřeba uzavřít smlouvu 
s tím subjektem, který je uveden 

v usnesení RMČ. Na úrovni vlády 
ČR jsme se snad tohoto šlendriánu 

nekompetentnosti v letošních 
volbách zbavili a já doufám, že příští 
rok s ním zatočíme i na naší radnici.  

—

Karel LOUCKÝ

OPOZIČNÍ ZASTUPITEL
za ODS

Volby skončily a chtěl bych 
poděkovat všem svým 

spoluobčanům. Ne za to, jak volili, 
to je každého věc, ale za to, že přišli 
v tak hojném počtu. Volební účast 
v Klánovicích byla 77,7 %, v celé 
Praze 70,2 % a celorepublikově 

65,4 %. Navzdory různým 
pochybnostem (znáte to – „kdyby 

volby mohly něco změnit, už 
by dávno byly zakázané“). A též 
asi jen málokdo jsme se vyhnuli 
těžkému rozhodování, protože 
ideální kandidátka neexistuje 

nikdy. Tak jako v hospodě 
si nedám to, na co bych měl 

největší chuť, ale musím si vybrat 
z jídelního lístku. Někde je nabídka 
bohatší a jinde je zase lepší kuchař; 

nebo si nedám nic. Tady ale 
analogie s volbami končí: to, co 

vybere většina těch, kdo k volbám 
přišli, budeme konzumovat 

všichni. Vážím si toho, že bydlím 
s lidmi, kterým na jejich osudu 
záleží, a obětovali pár desítek 

minut ze svého času s pokorným 
vědomím maličké, přesto však 
významné váhy svého hlasu.

—

Giuseppe MAIELLO

KOALIČNÍ ZASTUPITEL
za ČAS NA ZMĚNU

Mezi prvními deseti pražskými 
nově zvolenými poslanci, kteří 

dostali největší počet preferenčních 
hlasů, najdeme také osobnost, 

která se těsně před vypuknutím 
pandemie nastěhovala do naší obce. 

Je to doc. Vladimír Balaš, jedna 
z největších evropských kapacit na 
mezinárodní právo. Z kandidátů, 

které naše obec vygenerovala,  
jsme lepšího poslance nemohli 

zvolit: vzdělaný, rezolutní a zároveň 
velmi citlivý člověk. Osobnost, 

která má ráda Klánovice a která 
bude velmi důstojně reprezentovat 
občany naší republiky. Mám tedy 

velkou radost, že jsme mu, společně 
s dalšími více než dvaceti tisíci 
Pražany, dali důvěru. Dobrých 
zpráv není nikdy dost. Stačí je 
vnímat a pokusit se vymanit 

z neustálého dezinformačního 
bombardování, které, jak všichni 
víme, postihlo i Klánovice. Volba 

našeho nového souseda Vladimíra 
Balaše do Parlamentu České 

republiky je další pýcha naší krásné 
obce. Buďme na to hrdí. 

—

Ferdinand POLÁK

OPOZIČNÍ ZASTUPITEL
za ODS

Máme za sebou parlamentní volby. 
Tentokrát však nešlo o klasický 

střet levice vs. pravice, liberálové 
vs. konzervativci, eurohujeři vs. 
euroskeptici. Šlo o to, jaké bude 

celkové – nejen (!) politické 
– prostředí v naší zemi. Zda 

zůstaneme v devastaci posledních 
osmi let nebo zda se pokusíme 

vrátit k normálu. Lidé si to 
zjevně uvědomili, přišli k volbám 
a rozhodli svými hlasy o ukončení 
doby temna. Doby, kdy účelové lži, 
špičkové PR a politický marketing 

dokázaly dlouho přesvědčovat 
občany, jak se mají dobře, ačkoliv 
se tak neměli, jak se všude staví 
(silnice, byty), ačkoliv se skoro 
nestavělo, jak je všechno čisté 
a transparentní, ačkoliv jsme 

byli ostudou Evropy. Klánovičtí 
o této změně rozhodli celkem 

jasně – 48% pro koalici SPOLU 
(ODS, TOP 09, KDU/ČSL) a 19% 
pro PirSTAN mluví za všechno. 

Věřím, že za rok v Klánovicích i na 
komunální úrovni ukončíme dobu 

temna a vrátíme se k normálu.
—

Petr ŠAFRÁNEK

OPOZIČNÍ ZASTUPITEL
za ODS 

Projekt na rekonstrukci Krovovy 
ulice představil Magistrát občanům 

na jaře 2019. Od té doby stále marně 
čekáme na zahájení. Každý rok jsou 
na to peníze v rozpočtu města, ale 

nejsou čerpány. Obrátil jsem se 
proto na náměstka primátora Ing. 

Petra Hlubučka, který má tyto akce 
v gesci. Dva měsíce neodpovídal. 

Teprve na základě stížnosti 
zaslané KV ZHMP se ozvala jeho 
asistentka. Potkali jsme se 13. 10. 
na našem úřadě. Vyslechl jsem si 

neuvěřitelnou sbírku „důvodů“, proč 
stavbu ještě nezahájili. To podstatné, 
tedy kdy se do toho konečně pustí, 

jsem se ovšem nedozvěděl. Na 
jednání jsem byl zjevně jediný, 
komu přístup magistrátu vadí. 

Paní starostka nevznesla k postupu 
Magistrátu žádné připomínky. 

Kdybychom tímto tempem stavěli 
na konci minulého století vodovod, 

kanalizaci a ČOV, tak dodnes 
chodíme ke studním a vyvážíme 
žumpy. Tehdy jsme naštěstí vše 
realizovali přímo, nikoliv přes 

Magistrát.
—
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Hydepark zastupitelů
Na stránkách Hydeparku mohou svůj názor zveřejnit všichni současní 
zastupitelé Klánovic. Příspěvky jsou řazeny abecedně podle příjmení. 
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RIZIKOVÉ  KÁCENÍ 
a prořezávání stromů 

střechy, okapy, fasády a jiné  
výškové práce 

Martin Balcar  tel: 603326965 
 

 

www.kouzelnyhrad.cz

 hračky a hry
 potřeby pro dítě
 péče o dítě

Navštivte naši prodejnu hraček a potřeb 
pro dítě v Sibřině. Nebo si zboží objednejte 

z klidu domova a u nás jen vyzvedněte!

Naleznete nás v Sibřině 
na adrese Říčanská 69

Možnost platit  hotově nebo  platební kartou.

Atelier4M
interiérový design

Ing. Marek Trešèák
+420 608 202 179

marek@atelier4m.cz
www.atelier4m.cz

Atelier4M

Aktuálně hledám

Budu velmi ráda za každé doporučení. Z uzavřeného 
obchodu získáte doporučitelskou provizi.

Nabízím nezávazné ocenění nemovitosti.

Pozemek či dům k rekonstrukci pro klánovickou 
rodinu se 4 dětmi, kteří by rádi zůstali v lokalitě.

Pronájem menšího domu nebo bytu pro 
2 dospělé osoby, vše v Klánovicích.

Telefon: +420 775 069 068
E-mail: klara.tumpachova@re-max.cz

Přidejte si můj kontakt do telefonu. 
Nikdy nevíte, kdy se vám bude hodit.

INZERCE

Srdečně Vás zveme na 

ROZSVÍCENÍ  
VÁNOČNÍHO STROMU 

ve čtvrtek 2. prosince od 16:30 
před Masarykovou základní školou.

Adventní dobroty:  
vánočka, teplé nápoje, alko, nealko. 

MČ PRAHA-KLÁNOVICE A VAŠE STAROSTKA ZORKA STARČEVIČOVÁ
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 PRONÁJEM - nově zrekonstruovaný, zaří-
zený byt 1+kk, 67 m2, terasa 23 m2, snížené 

přízemí RD, Bendlova ul., Praha 9 - Miškovice

30 let zkušeností  
v realitách

PRODEJ – luxusní vila 12+1/2G, výtah, 
podlahová plocha 578 m2, pozemek  

1109 m2, Obědovická ul., P9 - Klánovice

pekarek@realitypekarek.cz 
www.realitypekarek.cz

& 603 280 220
Ing. Zdirad Pekárek

PRODEJ - hezký RD 5+kk/G, užitná plocha 
158 m2, pozemek 667 m2, Kontryhelová ul., 

Květnice, okr. Praha-východ

Pro naše VIP klienty  
hledáme nemovitosti  
k prodeji i pronájmu  

v Újezdě nad Lesy,  
Klánovicích, Šestajovicích  

a okolí.

PRODEJ  
nových bytů  
v Klánovicích 

ZAHÁJEN

cena 49.000.000,-Kč

Informace k jednotlivým parcelám    
pro rodinné domy u makléře

    PRODEJ – stavební pozemky na dostavbu 
    OC Šestajovice a výstavbu rodinných 
    domů o celkové výměře 61.579 m2,  
    Šestajovice

P R O D Á N O

P R O N A J A T O

PRODEJ – nově zrekonstruovaný byt 3+kk 
63 m2 + lodžie 2,1 m2 + sklepní kóje 8 m2, 

Malkovského ul., Praha 9 – Letňany

R E Z E R V A C E

POKEC 
V BESEDĚ

PETR VIZINA & 
MARTIN 
ŘEZNÍČEK

pá 3.12.  19.30 
Novinář Petr Vizina si bude povídat tentokrát s redaktorem ČT 
Martinem Řezníčkem, který dlouhodobě působil jako zpravodaj 
v USA. Od června 2018 moderuje hlavní zpravodajskou relaci 
ČT Události. V roce 2020 mu vyšla kniha o současných USA 
Rozpojené státy.  Po Besedě nás občerství kytarou a zpěvem 
charismatický písničkář Jump!

Kulturní centrum BESEDA, Slavětínská 120, Praha 9 – Klánovice     kcbeseda.eu

POKEC 
V BESEDĚ

PETR VIZINA & 
MARTIN 
ŘEZNÍČEK

pá 3.12.  19.30 
Novinář Petr Vizina si bude povídat tentokrát s redaktorem ČT 
Martinem Řezníčkem, který dlouhodobě působil jako zpravodaj 
v USA. Od června 2018 moderuje hlavní zpravodajskou relaci 
ČT Události. V roce 2020 mu vyšla kniha o současných USA 
Rozpojené státy.  Po Besedě nás občerství kytarou a zpěvem 
charismatický písničkář Jump!

Kulturní centrum BESEDA, Slavětínská 120, Praha 9 – Klánovice     kcbeseda.eu

KC Beseda Klánovice 
Vás srdečně zve na vernisáž 

výstavy fotografií Zdeňka Thomy
Doteky Himalájského větru
spojenou s promítáním a besedou

středa 10. listopadu 2021 od 18:30
více informací na kcbeseda.eu



BESEDA
vstupenky objednávejte na kcbeseda.eu       Kulturní centrum BESEDA, Slavětínská 120, Praha 9 – Klánovice
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2/11 úterý   TÝMOVÁ HRA 19.00  Na Kvíz Poskládejte tým 2–6 přátel a poměřte vědomostní síly s dalšími!     
      Soutěžte o slevy a mistra Klánovic! Rezerv. stolu: www.nakviz.cz

3/11 středa  BIO SENIOR 14.00   KAREL režie: Olga Malířová Špátová

4/11 čtvrtek  KINO 19.30   Paralelní matky režie: Pedro Almódovar

5/11 pátek   FILMOVÝ KLUB 19.30  Moje slunce MAD režie: Michaela Pavlátová

6/11 sobota  14–18 h   SEKÁČ V BESEDĚ – dejte oblečení druhou šanci

7/11 neděle   DIVADLO PRO DĚTI 16.30 Šípková Růženka řežie: Víťa Marčík

10/11 středa BIO SENIOR 14.00   Krajina ve stínu režie: Bohdan Sláma
                      VERNISÁŽ 18.30    Výstava fotografií  Zdeněk Thoma Doteky himálajského větru

11/11 čtvrtek  KINO 19.30    KLÍCKA režie: Sean Durkin

12/11 pátek  FILMOVÝ KLUB 19.30   Zpráva režie: Petr Bebjak

13/11 sobota  KONCERT 19.30   Jakub Zomer Trio Jazzová kavárna

14/11 neděle  KINO PRO DĚTI 16.00    Dračí země režie: Tomer Eshed

16/11 úterý  TÝMOVÁ HRA 19.00   Na Kvíz Poskládejte tým 2–6 přátel a poměřte vědomostní síly s dalšími!     
      Soutěžte o slevy a mistra Klánovic! Rezervace stolu: www.nakviz.cz

17/11 středa  PŘEDNÁŠKA 19.30   TERAPIE SDÍLENÍM LIVE Ester Geislerová a Jan Vojtko 

18/11 čtvrtek  KINO 19.30    Kurz manželské touhy režie: Radek Bajgar

19/11 pátek  FILMOVÝ KLUB 19.30  Quo Vadis, Aida? režie: Jasmila Žbanič

20/11 sobota  KURZ 9.30–16.00   řezbářský kurz s Danielem Flekem, vhodné od 15 let
           DIVADLO 19.30   Šneci v aspiku divadlo NAOKO, režie: Oldřich Janeba

21/11 neděle  KONCERT 19.30   ŽALMAN a spol.

24/11 středa  KONCERT 19.30   JAM SESSION milovníci všech hudebních žánrů,  spojme se!

25/11 čtvrtek  KINO 19.30    Miloval jsem svou ženu režie: Ildikó Enyediová

26/11 pátek  FILMOVÝ KLUB 19.30  JABKA režie: Christos Nikou

28/11 neděle  KONCERT 16.00   ČIPERKOVÉ (nejen) PRO DĚTI od 2 let

30/11 úterý  TÝMOVÁ HRA 19.00   Na Kvíz Poskládejte tým 2–6 přátel a poměřte vědomostní síly s dalšími!     
      Soutěžte o slevy a mistra Klánovic! Rezervace stolu: www.nakviz.cz
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